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Abstract

Tomato is one of the most popular and widely grown vegetables in the 

Gezira scheme. However the southern section of Gezira scheme is consider 

as one of the main producing areas of the tomato in Gezira scheme.

Tomato  production  is  highly  seasonality  and  perishability.  Its 

production  in  the  Sudan is  mainly limited  to  winter  season.  Poor  harvest 

practices and management resulted in about 30 to 40% loss in the crop yield

The  seasonality  in  production  of  tomato  resulted  in  variability  in 

prices, together with increasing surpluses of production this price variability 

might have resulted in lower profit to tomato producer in different areas of 

the  southern  section  Gezira  scheme,  and  all  these  mentioned  factors 

considered as   a problems of tomato production.

The main objective is to study the economics of tomato production in 

southern  section  of  Gezira  scheme.  Specifically  the  study  is  intended  to 

describe the socio-economic characteristics of tomato producers, to estimate 

cost of tomato production and marketing under different technical packages 

and to determine factors that affect tomato production and cost. Moreover the 

study  intended  to  drive  from  the  study  some  recommendations  and 

suggestions for future research tomato production and marketing. The study 

depends mainly on primary data which were collected by direct interviewing 

of tomato producers by means of questionnaire. The survey was carried out 

during the period June to July, 2010.  Other sources of information such as 

published  journals,  ministry  of  agricultural  .etc.  were  also  used  as  a 

secondary  source  data.  Descriptive  statistics,  regression  analysis  and crop 

budget were used for data analysis.

The study found that, tomatoes producers were homogenous, since almost all 

iii



of them were sharing same characteristics. Two factors have positive effect 

on tomato production, fertilizer and irrigation. The main cost items of tomato 

production  in  Southern  section  of  Gezira  scheme  were  transportation, 

fertilizers, pesticide and tins; it was found that the crop is profitable at the 

producer level according to the coefficient of private profitability.

To improve tomato production in southern section of Gezira scheme study 

recommended  that  to  extend  adequate  amount  of  loans  to  small  farmers, 

provide modern inputs, to solve the problem of attack new insects, to create 

an  effecting  marketing  system,  to  improve  and  strength  the  agricultural 

extension, also processing of tomato need to be addressed seriously study.

iv



الملخص

على          وتزرع شعبية الخضروات محاصيل أكثر من واحدة هي  الطماطم

      . المناطق     من للمشروع الجنوبي القسم ويعتبر الجزيرة مشروع في واسع  نطاق

 . الجزيرة      مشروع في للطماطم المنتجة الرئيسية
في         إنتاجها ويقتصر التلف، وسرعة الإنتاج بموسمية الطماطم  تمتاز

        . عملية    إدارة سوء و الفلحية العمليات مستوى تدني الشتاء فصل في  السودان

حوالي      فقدان الي يؤدي تؤدي%     40الي%  30الحصاد المحصول إنتاجية  من

     . و        الإنتاج من الفائض زيادة الأسعار في التغير الي الطماطم إنتاج في  الموسمية

من            مختلفة مناطق في الطماطم لمنتج الأرباح انخفاض إلى أدى الأسعار  تقلب

مشاكل             تعتبرمن مجتمعة العوامل هذه جميع ، الجزيرة لمشروع الجنوبي  القطاع

 . الطماطم  إنتاج
في          الطماطم إنتاج اقتصاديات دراسة في للبحث الرئيسي الهدف  يتمثل

       . لوصف     الدراسة هدفت التحديد وجه على و الجزيرة مشروع من الجنوبي  القطاع

إنتاج         تكلفة تقدير ، الطماطم لمنتجي والقتصادية الجتماعية  الخصائص

تؤثر            التي العوامل وتحديد المختلفة التقنية الحزم ظروف تحت الطماطم  وتسويق

استنباط            إلى الدراسة هذه تهدف ذلك على وعلوة والتكلفة، الطماطم إنتاج  على

  . الدراسة       إعتمدت جديدة لبحوث عناوين لتكون والقتراحات التوصيات  بعض

من            مباشرة الطماطم منتجي من جمعها تم التي الأولية البيانات على ًا  أساس

  . -.     ، يوليو يونيو الفترة خلل الستبيان أخرى.   2010خلل مصادر  أستخدمت

  . البيانات       ولتحليل الزراعة وزارة الكتب، المنشورة، الدراسات مثل  للمعلومات

 . أوضحت        المحاصول ميزانية النحدار، وتحليل ، الوصفي الإحصاء  استخدم

الجنوبي        القطاع لمزارعي الجتماعية الخصائص أن الإحصائية  التحاليل

. والإقتصادية          الإجتماعية الخصائص نفس في يشتركون أكثرهم أن حيث متجانسة
الطماطم            انتاج في ًا إيجاب يؤثران عاملن هنالك أن المتعدد الإنحدار تحليل  أظهر

 . والري   السماد هما
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التكاليف           تمثل المبيدات و السماد الترحيل، ان والتكلفة الميزانية تحليل  أظهر

اعلي           تمثل الترحيل تكلفة وأن الدراسة، منطقة في للنتاج العلي  الساسية

. المتغيرة     التكاليف مجموع من تكلفة
في           للمزارعين مربح الطماطم محصول ان المزرعية الميزانية تحليل نتائج  أوجدت

       . التي    المشاكل بعض هنالك أن الدراسة أظهرت الجزيرة مشروع الجنوبي  القطاع

مثل           الطبيعية والعوامل الفات من جديدة سللت ظهور وهي الإنتاج  تواجه

. ًا          سلب النتاج علي يؤثر مما الحرارة درجات وراتفاع والمطار الرياح
الزراعي         التمويل بتوفير الدراسة اوصت بالمشروع الطماطم زراعة  ولتحسين

المناسب          الوقت في النتاج مدخلت توفير الزراعي، الرشاد خدمات  وتحسين

. التسويق     مشاكل ودراسة المعقولة بالسعار
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